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9 November - International Day against Fascism and anti-
Semitism on 9 November 
Statement (*) by Terry Davis, Secretary General of the Council of Europe  
 
Strasbourg, 07.11.2008 - It is very important not only to remember what happened, but 
also to keep in mind that terror never comes in one fell swoop.  Its most violent 
manifestation is never more than the tip of a horrific iceberg. Behind the terror of brutal 
violence by storm troopers in the street during the Kristallnacht was a still greater terror, 
one that paralysed the capacity for action, prevented neighbours from reacting and 
friends from feeling, let alone expressing the slightest concern. A terror that passed a 
sentence of solitude.  First there was isolation. Then came discrimination – and finally 
came violence.  
 
We must speak about the past because it opens our eyes to both the present and the 
future.  To disregard it would condemn us to live through it again.  Today, other dramas 
and other tragedies are unfolding before our eyes.  All the work and all the sustained 
and ongoing efforts of the Council of Europe with remembrance, teacher training, and 
intercultural dialogue keep us on our toes – ever watchful – ever mindful of the tragedies 
of yesterday and of the tragedies of today.  
 
(*) Excerpt from the message by Terry Davis to the ministerial seminar 'Teaching remembrance: 
for a Europe of freedom and rule of law'' organised by the Council of Europe in co-operation with 
the Standing Conference of Ministers of Education and Cultural Affairs of the Länder of the 
Federal Republic of Germany, 
 
9 novembre - Journée internationale contre le fascisme et 
l'antisémitisme 
Déclaration (*) de Terry Davis, Secrétaire général du Conseil de l'Europe  
 
Strasbourg, 07.11.2008 – Il est certes très important de se souvenir du passé, mais il 
l’est tout autant important de se souvenir que la terreur n'arrive jamais d'un seul coup. 
Ses manifestations les plus violentes ne sont jamais que la partie émergée d’un 
immonde iceberg. La terreur semée par les SA pendant le Kristallnacht des pogroms 
cachait une terreur bien plus grande, de celles qui paralysent, qui empêchent les voisins 
de réagir, les amis de compatir, de celles qui provoquent le repli sur soi. Une terreur qui 
condamnait à la solitude. D'abord il y eut l'isolement. Puis vint la discrimination - et enfin 
la violence. 
 
Il faut parler du passé, car il nous ouvre les yeux sur le présent et sur l’avenir. Le 
méconnaître nous condamnerait à le revivre. Aujourd'hui, d'autres drames et d'autres 
tragédies se déroulent sous nos yeux. Tous les efforts soutenus que déploie le Conseil 
de l'Europe en relation avec le travail de mémoire, la formation des enseignants et le 
dialogue interculturel nous obligent à rester vigilants - toujours en alerte - toujours 
attentifs aux tragédies d'hier comme à celles d'aujourd'hui. 
 
(*) Extrait du message adressé par Terry Davis au séminaire ministériel « Enseignement de la 
mémoire, pour une Europe de la liberté et de droit » organisé par le Conseil de l’Europe en 
coopération avec la Conférence permanente des ministres de l'éducation et des affaires 
culturelles des Länder de la République fédérale d’Allemagne. 
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